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   Husdyrgodkendelser

• Naturudpegninger og ministersvar v/Winnie Heltborg og Lars Schmidt 

• Ny natur og gammel godkendelse v/Winnie Heltborg 

• Brugergruppens arbejde og vore oplevelser v/Winnie Heltborg 

• Valg til Brugergruppen v/Winnie Heltborg 



  

     
    

   Naturudpegninger og ministersvar

Spørgsmål nr. 1167 ” Vil ministeren oplyse, hvor mange husdyrbrug man i forbindelse 
med vedtagelsen af lov om ændring af lov om miljøgodkendelse m.v. af husdyrbrug 
(lov nr. 122 af 23. februar 2011) vurderede ikke ville kunne overholde det lovsatte krav 
til maksimal ammoniakpåvirkning af såkaldt kategori 1 og 2 natur i forbindelse med 
deres miljøgodkendelse? Vil ministeren endvidere oplyse, om dette tal fortsat 
vurderes at være gældende? Hvor mange husdyrbrug kan i forbindelse med 
revurderinger risikere at få fastsat en restlevetid for husdyrbrugets stalde, som i 
praksis vil kunne medføre ophør af husdyrbruget? 

Svar

100 kategori 1 og 10 kategori 2

Det er noget værre vrøvl!!!



  

     
    

   Ny natur og gammel godkendelse – til drøftelse

• Eksempler på nye registreringer af natur 
efter det én gang er vurderet at 
eksisterende brug ikke skal revurderes 
eller er miljøgodkendt efter § 16 a

• Har kommunen en handlepligt?

• Har vi?

• Hvordan håndterer man viden 
fornuftigt?



  

     
    

   Kommissoriet for brugergruppen

• Gruppen er ikke en ERFA-gruppe, men en gruppe af miljøkonsulenter, der har fokus på 
udviklingen af IT-ansøgningssystemet husdyrgodkendelse.dk og Miljøstyrelsen er vært på 
det årlige møde, hvor også KL og kommuner er repræsenteret. Der fremlægges 
sagsstatistikker, opdateringer og fejlrettelser samt drøfter ønskes til forbedringer og 
udvikling af systemet. Gruppen blev startet op i den tid, hvor alt var nyt og intet fungerede. 
Sammensætningen af gruppen blev foreslået af SEGES daværende Miljøchef, Hans 
Roust Thysen, og efterfølgende godkendt på et møde for miljøchefer Der var et stort 
behov for at sikre fremgang og den rigtige udvikling af systemet. Der er ikke længere helt 
det samme behov, men endnu mange ting, der kan forbedres lige som, der løbende sker 
bekendtgørelsesændringer, der gør at systemet skal tilpasses. Medlemmer i gruppen skal 
have indsigt i systemet, finesser, fejl og mangler og kendskab til historik i udviklingen 
således at der ikke genskabes gamle problemer. Der skal være fokus på målrettet at 
arbejde med den nødvendig udvikling og præcist ophæng til bekendtgørelsestekst. Der 
ønskes fokus på udvikling af det der er krav om og behov og en passende modvægt til 
ønsker og ideer til finesser, der gør systemet tungere eller øger oplysningskravene til 
ansøgningen. Udviklingen og problemstillinger, der er arbejdet med i gruppen over året 
fremlægges på miljødagen for alle miljøkonsulenter



  

     
    

   Brugergruppens sammensætning og formål

• Winnie Heltborg, SEGES, er kontaktperson til brugergruppens medlemmer fra 
landbrugsrådgivningen, og sørger for bemanding derfra. Maria Ramsgaard Hansen, 
KL, er kontaktperson til brugergruppens medlemmer fra kommunerne, og sørger for 
bemanding derfra. Fremadrettet deltager 4-5 personer fra 3 henholdsvis SEGES og KL. 
Ekstraordinært har kredsen været udvidet på dette møde. 

• Brugergruppen kan inddrages i Miljøstyrelsens opdateringer af husdyrgodkendelse.dk. 
Det bliver på en uformel måde, hvor Miljøstyrelsen sender en mail og brugergruppens 
medlemmer kan give feedback, hvis de har tid til det. Der kan eventuelt sendes et link til 
testmiljøet for husdyrgodkendelse.dk, så brugergruppen får lejlighed til at se og afprøve 
nye features der. 

• Der er ingen fast mødefrekvens. Miljøstyrelsen tager initiativ til møder eller involvering 
af gruppen på anden måde (f.eks. tests), når der er behov for det. Gruppen tilstræber 
dog at mødes mindst én gang årligt. Møder kan som udgangspunkt afholdes virtuelt, 
eller som fysisk møde ved behov. Næste møde planlægges i september 2021. 



  

     
    

   Brugergruppen

• Formål

• Virtuelt møde 15. april 1 ½ time

• Lugt for store husdyrbrug kræver OML-umiddelbart ikke på vej ind i systemet

• Vi fik ikke præsenteret sagsstatistik

• Problemstillinger, der er opstået efter fjernelse af 120 % reglen er videregivet til 
Departementet

• Vejledning om kortgrundlag er udbygget

• Nyt møde til september

• Det undersøges om der kan lave flere/mere relevante flexgrupper



  

     
    

   Valg til brugergruppe
Jeg har arbejdet med husdyrgodkendelser i 5 år. Jeg sidder primært med svinebrug og sad også med 
mink. Derudover har jeg været lidt omkring kvæg og kyllinger, men hovedsaligt svin. Jeg har 5 kollegaer 
der alle sammen bruger husdyrgodkendelse.dk til dagligt, og til sammen dækker vi alle 
produktionsretninger, så jeg vil kunne bidrage med masser af input fra dem også. 

Jeg vil gerne være med i gruppen for at kunne have en indflydelse på hvordan husdyrgodkendelse.dk bliver 
mere brugervenligt, og som daglig bruger af systemet har jeg indgående kendskab til hvordan det virker i 
dag, og hvad der kunne gøres anderledes. 

Jeg synes generelt der har været en del omkring husdyrgodkendelse.dk der kunne være bedre og mere 
brugervenligt. Jeg har en anelse kendskab til programmering så jeg har en fornemmelse af hvad der burde 
kunne lade sig gøre, og derfor har jeg til tider undret mig over hvorfor tingene ikke bliver fikset så systemet 
bliver bedre at bruge. Jeg kan sagtens se at mange af mine frustrationer med husdyrgodkendlse.dk er 
blevet rettet gennem tiden, men jeg synes stadig det kunne være spændende at være med længere inde i 
systemet og komme med input løbende, samt forstå arbejdsgangen bag husdyrgodkendelse.dk  

Med venlig hilsen

Louise Thørring Damgaard
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